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بازار سرمایه

اخباربانک

5 ِ ، بیمه و بورس بانکََ

تداوم روند کاهشی شاخص بورس 

یک کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه روند شاخص 
بورس در هفته های پیش رو، روند کاهشــی را دنبال 
خواهد کرد، گفت: پیش بینی می شود که رونق بورس 

از دیماه ۹۸ آغاز شده و در سال ۹۹ هم ادامه یابد.
به گــزارش اقتصادســرآمد، محمد ماهیدشــتی با اشــاره به 
بررســی های صورت گرفته بر روی وضعیت عملکرد ۱۱ شرکت 
بزرگ بورسی کشور گفت: بازار بورس، بازار سهام شرکتها است 
و به غلط رایج شده که بورس کشور را بازار سرمایه می نامند؛ در 
حالیکه سرمایه را می توان از روش های دیگری نیز غیر از معاملات 
بورسی، معامله کرد؛ ولی مشخصا در بورس، سهام شرکتها مبادله 

می شود و این عملکرد شرکتها است که مهم به شمار می روند.
کارشناس بازار سرمایه افزود: بر این اســاس، با مطالعه ای که بر 
روی بزرگترین شــرکت های صنایع بزرگ صورت گرفته، چند 
نکته اساسی مشهود است؛ اول اینکه نرخ رشد فروش شرکت های 
بزرگ در حال کاهش اســت و درآمدهای ریالی فروش آن ها هم 
که بر روی نرخ رشد اثرگذار اســت، در حال کاهش بوده و این به 
مفهوم آن است که اگرچه درآمدهای فروش شرکت ها در سطح 
بالایی نسبت به سال گذشته قرار گرفته است، اما نرخ رشد آنها 

روند کاهشی دارد.
وی تصریح کرد: به طور مشــخص، درآمد بیشتر این شرکتهای 
بزرگ، ناشی از درآمد فروش آنها است که نرخ رشد آن طی دو ماه 
اخیر نسبت به اوج آن که در مردادماه بوده، کمتر شده است؛ در 
اردیبهشت ۹۸ درآمد سالانه فروش شرکت های بزرگ در صنایع 
مختلف نسبت به فروردین، ۴.۶۶ درصد رشد کرده و این نرخ در 
مردادماه به ۴.۹۷ درصد رسیده؛ اما بعد از آن، سقوط کرده است. 
به عنوان مثال در شهریور و مهر، نرخ رشد فروش شرکتها به ۴.۵۴ 
و ۳.۵۵ درصد رسیده اســت که در ماه مهر، کمترین سطح نرخ 

رشد در سال ۹۸ را رقم زده است.
ماهیدشتی با بیان اینکه بازار سهام، بازار نرخ رشد است، گفت: اگر 
نرخ های رشد کاهش پیدا کنند، تا وقتی که نرخ رشد منفی نشود، 
متغیر مدنظر ما کاهش نمی یابد، اما اگر رشد اتفاق نیفتد، قیمت 
سهام شروع به کاهش می کند؛ مثلًا اگر در اوج نرخ رشد درآمد، 
رقم ۱۰ درصدی به ثبت رســیده باشد، اما پیش بینی شود که به 
۳ یا حتی ۵ درصد برسد؛ حتی اگر فروش بالاتر هم باشد، قیمت 

سهام کاهش می یابد.
وی افزود: در مجموع کاهش این شاخص ، از اردیبهشت و خرداد 
۹۸ آغاز شده و در دو ماه اخیر نیز، زنگ خطر آن به صدا درآمده 
است. این در حالی است که فرآیند انقباض پولی نیز در کشور در 
پیش گرفته شده که در ســایه آن، هم تورم و هم نرخ ارز کاهش 
یافته و در عین حال، فروش های صادراتی نیــز تحت تاثیر قرار 
گرفته اســت؛ به خصوص اینکه انقباض پولی در شهریورماه نیز 
نمود یافته است و از اواخر شهریور، کاهش درآمد شرکتها را شاهد 
بوده ایم و اکنون، برای دومین ماه، مجموع درآمد شرکتهای بزرگ 

کاهش یافته و در نتیجه آن، قیمت سهام نیز کاهش یافته است.
این کارشناس مسائل اقتصادی در ادامه به تحلیل فاندامنتال بازار 
سرمایه پرداخت و خاطرنشــان کرد: مروری فاندامنتال به بازار 
نشان می دهد که بازار با یک چشم انداز کاهشی برای درآمدهای 
فروش مواجه است؛ به عبارت دیگر در واقع بازار بدهی یعنی قیمت 
اوراق خزانه، نشانگر آن است که حداقل ما از اواسط شهریور وارد 
یک رکود چهار ماهه شده ایم و اگر شرایط نرمال باشد، این رکود 
فعلًا ادامه خواهد داشت. این در حالی است که شاخص کل بورس 
نیز تبعا تحت تاثیر وضعیت فاندامنتال است و پیش بینی می شود 

که روند شاخص کل بورس، طی هفته های آینده نزولی باشد.
ماهیدشتی ادامه داد: یک مســأله این است که کاهش نرخ رشد 
فروش شرکتها را از اردیبهشت داشته ایم که همان زمان شاخص 
به قله ی ۲۲۷ هزار واحد رســید. بعد از اینکــه در اوایل خرداد، 
شــاخص قله ۲۲۷ هزار واحدی  را شکست، حرکت شاخص کل 
شتابان بود و به نظر می رسد که در آن دوره، با حضور سهامداران 
خرد و بدون مطالعه در بازار مواجه بودیم؛ به این معنا که قیمتها 
بدون اینکه مبنای فاندامنتال داشته باشــند، شروع به افزایش 
کردند و به همین دلیــل می توان گفت که محــدوده منصفانه 
شاخص کل، همان ۲۲۷ هزار واحد است؛ اما این عدد هم اکنون 

بسیار بدبینانه است.
وی در استدلال این پیش بینی گفت: حجم نقدینگی در اقتصاد 
زیاد شده است و اینکه شاخص به ۲۲۷ هزار واحد برگردد، خیلی 
بدبینانه است. اگر تغییر بنیادینی در وضعیت اقتصادی به صورت 

منفی رخ ندهد، ممکن نیست شاخص را در آن سطح دید. 
ماهیدشتی گفت: چشم انداز شاخص در هفته های آینده نزولی 
بوده و تا محدوده ۲۶۳ هزار واحدی هــم پیش خواهد رفت که 
نشان دهنده ی ۱۴ درصد کاهش است. در ماه مهر، شاخص بورس 
بعد از ۸ ماه رشد، منفی شــد و منفی ماند و این کاهش رخ داده 
است و تا به حال هم خریداران توان نداشتند شاخص را بالا ببرد.

وی افزود: برخــی فکر می کنند که فعالیت در بازار ســهام فقط 
بررسی قیمت شرکتها است، در حالیکه این روش سرمایه گذاری 
نیست؛ در مقابل عده ای هستند که پول دارند و شرکتها را مطالعه 
می کنند که قیمت منصفانه آنها چند اســت و بر این باورند که 
حتی اگر یک ریال هم بالاتر از قیمت منصفانه باشد، حباب شکل 

داده اند./مهر

 عبور منابع سپرده ای بانک صادرات
 از 180 هزار میلیارد تومان 

مدیرعامل بانک صادرات ایران گفت: با اقداماتی که 
در بهینه سازی ترکیب منابع داشتیم حجم  سپرده ها 
به نسبت سال قبل رشــد خوبی داشته و در بخش 
ســپرده های اصلی، ما از ۱۸۰ هزار میلیارد تومان 
 عبــور کردیم . به گزارش اقتصادســرآمد، حجت اله 
صیــدی در گفت و گویــی با پایگاه اطلاع رســانی 
»بورس۲۴« با بیان این مطلب، عوامل موثر بر بهبود 
 روند تسهیلات دهی و منابع بانک را مورد اشاره قرار 
داد و اظهارکرد: در برنامه هایی که پیاده سازی کردیم 
دو موضوع به ما کمک کــرد؛  اول عملیات ارزی که 
افزایش داشت و دوم بهینه ســازی ترکیب منابع. با 
اقداماتی که در بهینه ســازی ترکیب منابع داشتیم 
حجم ســپرده ها به نسبت  ســال قبل رشد خوبی 
داشته و در بخش سپرده های اصلی، ما از ۱۸۰ هزار 
میلیارد تومان عبور کردیم. این حجم ســپرده به ما 
کمک می کند تا  بتوانیم میزان تســهیلات دهی را 
افزایش دهیم و ترکیب را به سمتی سوق دهیم که 
نرخ موثر تسهیلات بهبود داشته باشد که این موضوع 
کمک  کرد تا حاشیه سود مثبت شود. خوشبختانه 
بهای تمام شــده منابع ما کاهش داشته و توانستیم 
مشتریان جدید جذب کنیم. همچنین سپرده های 

 مشتریان قبلی را نیز تقویت کنیم. 

تسهیل سنت حسنه ازدواج با تسهیلات 
قرض الحسنه بانک ملی

بانک ملی ایران با رویکرد حمایت از ازدواج جوانان 
بیش از ۱۴۸ هزار فقره وام قرض الحسنه ازدواج در 
هفت ماه ابتدای امسال به متقاضیان پرداخت  کرده 
است . به گزارش اقتصادســرآمد ، این بانک با هدف  
تسهیل زندگی جوانان از ابتدای سال جاری تا پایان 
مهرماه بالغ بــر ۱۴۸ هزار و ۵۳۲ فقره تســهیلات 
قرض  الحسنه ازدواج به ارزش ریالی ۴۶ هزار و ۶۸۹ 
میلیارد و ۲۵۲ میلیون ریال تخصیص داده اســت . 
اکنون سقف وام قرض الحسنه ازدواج برای هر یک از 
زوجین ۳۰۰ میلیون ریال با دوره بازپرداخت ۶۰ ماه 
و نرخ چهار درصد کارمزد است . متقاضیان به مدت دو 
سال )۲۴ ماه( از تاریخ عقد، می توانند برای دریافت 
وام مذکور اقدام کنند و بــه هر یک از متقاضیان نیز 
صرفا یک مرتبه وام قرض  الحسنه ازدواج تعلق می 
گیرد . در سال گذشته نیز بانک ملی ایران حدود ۲۶۵ 
هزار فقره وام قرض الحسنه ازدواج به ارزش ریالی ۴۱ 
هزار و ۴۹۲ میلیــارد و ۷۶۸ میلیون ریال پرداخت 

 کرده است  .

 فراهم شدن زیرساخت ها توسط 
بانک توسعه  تعاون برای تعاونی ها 

مدیرعامل بانک توسعه تعاون با معرفی طرح رونق 
تعاون به عنوان جدیدترین محصول  این بانک افزود: 
زیرساخت ها و ظرفیت های مناسبی از طریق طرح 
رونق تعاون بانک توســعه تعاون بــرای تعاونی ها 
 فراهم شده است. به گزارش اقتصادسرآمد، حجت الله 
مهدیان رئیس هیات مدیره و مدیرعامل توسعه تعاون 
به همراه محمد کبیری معاون تعاون وزارت تعاون، 
 کار و رفــاه اجتماعی در گردهمایــی اتحادیه های 
شرکت های تعاونی و شرکت های تعاونی مشکل دار 
استان گیلان  در سالن تدبیر اداره کل تعاون گیلان 
حضور یافته بود با اشاره به اینکه بانک توسعه تعاون 
یکی از جوان ترین  بانک ها کشور می باشد که در این 
ده سال ۴۰۰۰۰هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداخت 
کرده است که در سال   ۹۸ماهیانه ۱۰۰۰میلیارد ریال 
تسهیلات پرداخت می کند.وی با معرفی طرح رونق 
تعاون به عنوان جدیدترین محصول این بانک ویژه 
گروه های مختلف تعاون گران گفت:  زیرســاخت ها 
و ظرفیت های مناسبی از طریق این طرح برای ارائه 
خدمات تســهیلاتی به شــرکت های تعاونی  فراهم 
گردیده اســت و اتحادیه های شرکت های تعاونی با 
ساماندهی اعضا و مشتریان خود می توانند از مزایای 

 این طرح بهره مند گردند . 

  فرصت دو ماهه به "  وکلا"   دو ماه دیگر
 برای نصب کارتخوان  

مدیر کل دفتر تنظیم مقررات و نظارت بر برون سپاری 
سازمان امور مالیاتی گفت: همه فعالان اقتصادی  از 
جمله وکلا فارغ از  اینکه چقدر درآمد دارند، باید در 
موعدهای مقرر اظهارنامه مالیاتــی خود را تحویل 
دهند. همچنین وکلا تــا  پایان دی ماه فرصت دارند 
 در صندوق مکانیزه فروش ثبت نام کنند .  به گزارش 
اقتصادسرآمد،به گفته علی رستم پوردرباره تاسیس 
صندوق مکانیزه فروش برای شــفاف شدن درآمد 
گروه های مختلف از  فعالان اقتصــادی، اظهار  کرد: 
قانون گذار به ســازمان امور مالیاتی تکلیف کرد که 
صندوق مکانیزه فروش را راه اندازی کند. این  موضوع 

آیین نامه و مصوبه  هیات وزیران را هم داشت.

کلیات طرح گواهی اعتبار مولد »گام«
کلیات طرح گواهی اعتبار مولد )گام( که با هدف ابزارسازی برای تأمین اعتبار واحدهای تولیدی در قالب زنجیره تأمین از سوی بانک مرکزی پیشنهاد شده 
است، در شورای پول و اعتبار مورد تایید قرار گرفت.به جگزارش اقتصادسرآمد، در جلسه شورای پول و اعتبار  که در روز ۲۱ آبان ۱۳۹۸ و به ریاست دکتر 
عبدالناصر همتی برگزار شد، طرح پیشنهادی این بانک تحت عنوان گواهی اعتبار مولد )گام( که با هدف ابزارسازی برای تأمین اعتبار واحدهای تولیدی 
در قالب زنجیره تأمین در جلسات کمیته نقدینگی این بانک مورد بررسی قرار گرفته بود، روز گذشته در جلسه شورای پول و اعتبار مطرح شد.گفتنی است 
پس از بحث و بررسی جوانب مختلف این طرح، توسط اعضای محترم شورا و پاسخگویی سوالات مطروحه ی ایشان توسط رئیس کل و مدیران بانک مرکزی، 

کلیات طرح مورد تأیید شورا قرار گرفت و مقرر شد جزئیات طرح مورد اشاره در جلسه آتی شورا، مطرح شود.

گروه بانک و بیمه- مسایل امنیتی 
حوزه بانکی همواره از اهم مسایل 
حاکم بر این شــبکه به شــمار رفته و وجود 
برخی نقایص در این این رابطه گاهی موجب 
زیانهایی برای مشــتریان و مجموعه شبکه 
بانکی شده است. موضوعی که البته با وجود 
اذعان به آن، مســوولیت آن به طور کامل از 
سوی سازمانهای ذیربط پذیرفته شده نیست.

بعد از اینکه چندی پیش بانکها با هشــدار به 
مشتریان خود اعلام کردند که ایمیل هایی که 
مبنی بر دریافت اطلاعات و تکمیل فرمهای 
ارائه شده برای آنها ارســال می شود به هیچ 
عنوان از سوی بانکها نیست و می تواند عامل 
نفوذ به حسابهای مشــتریان باشد، اخیرا نیز 
بانک مرکزی با ابلاغ بخشــنامه ای به بانکها 
موضــوع را به طور جدی تــری مطرح کرده 

است.
 به گــزارش اقتصادســرآمد، اخبار متناقض 
دربــاره هک شــدن حســاب های بانکی یا 
برداشت هایی که از حســاب  مشتریان انجام 
و کلاهبرداری شــده موجب شده مشتریان 
بانکی در نگرانی و اضطراب باشــند. در این 
بین بانــک مرکزی هنوز موضع مشــخصی 
نشان نداده تا بتواند فضای موجود را تا حدی 
آرام کند.چند روز قبل خبری در شبکه های 
مجازی مطرح شده اســت با این مضمون که 
"هک گسترده در حساب های بانکی آغاز شده 
اســت"؛ این موضوع ابتدا با استناد به توییت 
یک خبرنگار موسیقی مطرح و در ادامه توییت 
رضا رشید پور مجری تلویزیون نیز به آن اضافه 
شد.محتوای توییت های مذکور بیانگر خالی 

شدن حساب بانکی شــان توسط هکر است؛ 
همین موضوع باعث شده تا نگرانی ایجاد شود 
که هک گسترده حساب های بانکی در سکوت 
مســئولان مربوطه درحال انجام است.نکته 
جالب اینجا بود که هم مسئولان نظام بانکی 
و هم مســئولان پلیس فتا اعلام کردند آمار 
شکایت مردم از هک حساب های بانکی شان 
به پلیس فتا طی امروز و دیروز نسبت به هفته 
های قبل تغییری نداشته است.سرهنگ تورج 
کاظمی درباره خبر منتشرشــده در فضای 
مجازی مبنی بر حمله گسترده به حسابهای 
بانکی شهروندان و برداشت یک تا سه میلیون 
تومانی از این حســابها، اظهار کرد: بنده این 
موضوع را تأیید نمی کنــم و در تهران چنین 

اتفاقی روی نداده است.
رئیس پلیس فتای تهران بزرگ تصریح کرد: 
تاکنون مراجعات به پلیس فتا در این زمینه 
)برداشت غیرمجاز از حساب( تفاوتی نسبت 
به روزهای گذشته نداشــته است. بنابراین، 
از نظر پلیس فتای تهران بزرگ این موضوع 
عنوان شده صحت ندارد.مدیران نظام بانکی 
نیز رســماً اعلام کردند کــه این خبر صحت 
ندارد و حساب های بانکی به صورت گسترده 

و یکباره هک نشده است.
البته این که هــر مدت یکبــار موضوع هک 
حســاب بانکی یــا کلاهبــرداری از طریق 
تراکنش هــای غیرمجــاز مطرح می شــود، 
ماجرای جدیدی نیســت و گاها اخباری در 
رابطه با برداشت از حساب برخی مشتریان در 

برخی بانک ها به گوش می رسد.
برخی شایعات در مورد برداشت  از کارت های 

بانکی مشتریان و از ســویی پیامک هایی که 
از طریق بانک برای صاحب حســاب ارسال 
می شود، در چند وقت گذشته ماجرا را  کمی 
جدی تر کرد؛ به طوری که برخی مشــتریان 
اعلام کردند که از حســاب آنها رقمی خارج 
شــده، در حالی که اصلا برای برداشت پول 
اقدامی نکرده بودند یا این که در پیامک های 
ارســالی بانک برای مشــتری که در نتیجه 
اســتفاده از کارت بانکی فرســتاده می شود 
این اعلام وجود داشــت که رمــز کارت وارد 
شده و اشــتباه بوده اســت در حالی که وی 
اصلا برای دریافت مبلغ از کارت بانکی خود 
استفاده نکرده اســت. مجموع مسائل پیش 
آمده باعث ایجــاد دلهره هایی بین مخاطبان 
شبکه بانکی شده است.با این حال، توضیحاتی 
که رئیس کل فتای تهــران ارائه کرده از این 
حکایت داشت که موضوع هک حساب های 
بانکی نیست، بلکه برداشت های غیرمجاز از 
حســاب های مردم مربوط به کلاهبرداری از 

طریق کارت های بانکی است.
کاظمی گفته که برخی افراد مدعی کســر از 
حساب هایشان هستند و دلیل را هک شدن 

اعلام می کنند، اما بایــد بدانند موضوع هک 
و نفوذ به سیســتم بانکی نبوده و برداشــت 
غیرمجاز از طریق روش فیشینگ و استفاده 
از درگاه هــای جعلی انجام شــده که دلیل 
کسر از حساب آنها ســرقت اطلاعات بانکی 
با فیشــینگ اســت.در عین حال که جلالی 
- رئیس ســازمان پدافند غیرعامل - نیز در 
هشــدارهایی نســبت به موضــوع پایداری 
سامانه های بانکی پایدار تاکید کرده بود "با 
توجه به اینکه بخش زیادی از ســامانه های 
بانکی در بانک مرکزی وابسته به سامانه های 
خارجی اســت، آســیب پذیری هایی در این 
زمینه وجــود دارد. در بانک های کوچک تر 
معمولا استفاده از ســامانه های داخلی مورد 
توجه قرار گرفته و ما آنها را کنترل می کنیم 
با این وجود از نظر سازمان پدافند غیرعامل، 
آســیب پذیری در بانک مرکــزی و در حوزه 
ســامانه های بانکی جدی بــوده و باید مورد 
توجه قرار گیــرد. "واکنش بانک مرکزی نیز 
این بود که از نظر بانک مرکزی امنیت در حوزه 
بانکداری الکترونیک وجود داشته و نتایج آن 

مشخص است.

 کند وکاو »اقتصادسرآمد« از سو استفاده ازحساب های بانکی؛

هک یا برداشت؟

رئیــس کل بانــک 
هک شدن  مرکزی 
حساب های بانکی را تکذیب 
کــرد و گفت: خالی شــدن 
حســاب افــراد  مربــوط به 
فیشینگ است و موضوع هک 
مطرح نیست و همیشه هم به 
طور مداوم وجود داشته اما با 
استفاده از رمز یکبار  مصرف 
از ابتدای دیماه، این موارد تا 
۹۵ درصد کاهش پیدا خواهد 
کرد . به گزارش اقتصادسرآمد، 
فیشــینگ به تلاش برای به 
دست آوردن اطلاعاتی مانند 
نام کاربری،  گذرواژه...، اطلاعات حســاب بانکی و مانند آنها از  طریق جعل یک وبگاه، 

آدرس ایمیل و مانند آنها گفته می شود  . 
 « عبدالناصر همتی« در حاشیه جلسه هیات دولت در جمع خبرنگاران به الزامی شدن 
استفاده از رمز دوم یکبار مصرف از  ابتدای دیماه اشاره کرد و گفت: رمز دوم یکبار مصرف 
یکی از کارهای ضروری است زیرا تعداد زیادی از شــکایاتی که به  پلیس فتا می شود 
مربوط به سو استفاده از تراکنش های بانکی بدون کارت است از همین رو تصمیم بر آن 
شد تا از اول دیماه  استفاده از این رمزها الزامی شود . همتی دریافت هزینه فعال سازی 
رمز یکبار مصرف از مشــتریان را تکذیب کرد و افزود: هیچ کس نباید از مردم در این 
زمینه  هزینه بگیرند و هزینه را بانک ها تامین خواهند کرد زیرا اینکار بخشی از اقدامات 
بانک ها برای تامین مشتریان است . وی با اشاره به اینکه ۱۹.۳ میلیارد دلار در ۵ ماهه 
اول سال ۹۷ تامین ارز شده بود،  ادامه داد: در مقابل ۱۷.۸ میلیارد دلار  کالا وارد شده 
و پرونده بقیه این ارز نیز که حدود ۱.۲ میلیارد دلار بوده را به تعزیرات ارجاع دادیم که 

بررسی خواهد شد . 
وی با بیان اینکه تزریق ارز همواره وجود داشــته،  افزود: بانک مرکزی همیشه در بازار 

مداخله کرده و بر اساس سیاست ها،  کنترل نرخ ارز را انجام داده است . 
همتی در مورد طرح گواهی اعتبار مولــد )گام(  نیز گفت: در طرح »گام« به دنبال این 
هستیم تا راهکارهایی برای تامین مالی  واحدهای تولیدی پیدا کنیم که به جز استفاده 

از استفاده نقدینگی و افزایش نقدینگی در کشور باشد . 
وی ادامه داد: »گام« در واقع گواهی های اعتباری است که بانک ها برای تامین زنجیره 
تولید صادر خواهند کرد تا واحدهای  تولیدی که به مواد اولیه نیاز دارند و به ترتیب در 

زنجیره تامین قرار می گیرند بدون افزایش نقدینگی، از این اوراق استفاده  کنند . 
رئیس شــورای پول و اعتبار با بیان اینکه در جلسه دیشب شورای پول و اعتبار کلیات 
این طرح تصویب شــد،  افزود: دو هفته  دیگر نیز جزئیات آن در شورای پول و اعتباری 
عملیاتی می شود تا با اوراقی که بانک ها تضمین می کنند، واحدهای تولیدی  بتوانند کار 
را ادامه دهند   . به گفته رئیس کل بانک مرکزی، این موضوع شبیه ال سی داخلی است 
که تضمین دارد و در بازار بورس نیز قابل خرید و  فروش خواهد بود . وی در مورد آغاز به 
کار بازار متشکل ارزی نیز گفت که مراحل راه اندازی این بازار در حال انجام است و کار 

در آینده  شروع می شود .  

صرافــی بیترکس 
از اوفک استعلامی 
کــرده و در آن اعلام شــده 
که رفع مصــادره بیت کوین 
ایرانیان و کشــورهای تحت 
تحریم آمریکا  بلامانع است و 
آنها شرایطی را به این دسته 
از مشــتریان اعلام کردند تا 
دارایی آنها آزاد شود؛ مشتریان 
هر رمز ارزی که داشتند  باید 
در یک صرافی دیگر کیف پولی 
را ایجاد کنند تــا دارایی آنها 
از بیترکس به حســاب دیگر 
منتقل و پرداخت شود.  یکی 

از مهم ترین صحبت هایی که سال گذشــته در زمینه رمز ارزها مطرح شد بحث مصادره 
بالغ بر ۵۰۰ بیت کوین متعلق به ســرمایه گذاران ایرانی و سرمایه سایر کشورهای تحت 
تحریم آمریکا توسط یکی از صرافی های رمز ارز بود که باعث شد تا سرمایه مشتریان این 
صرافی از دسترس خارج و توسط این صرافی تا به امروز در مصادره قرار داشته باشد که با 
وجود پیگیری های قانونی انجمن بلاکچین و نهادهای بین المللی اقدام خاصی انجام نشد
به گزارش اقتصادسرآمد به نقل از ایبنا، رییس انجمن بلاکچین ایران با اشاره به ۵۰۰ بیت 
کوین مصادره شده ایرانیان در صرافی بیترکس به دلیل تحریم های آمریکا گفت: بیترکس 

شرایطی را به مشتریان اعلام کرده تا بتوانند سرمایه خود را آزاد کنند.
یکی از مهم ترین صحبت هایی که سال گذشته در زمینه رمز ارزها مطرح شد بحث مصادره 
بالغ بر ۵۰۰ بیت کوین متعلق به ســرمایه گذاران ایرانی و سرمایه سایر کشورهای تحت 
تحریم آمریکا توسط یکی از صرافی های رمز ارز بود که باعث شد تا سرمایه مشتریان این 
صرافی از دسترس خارج و توسط این صرافی تا به امروز در مصادره قرار داشته باشد که با 
وجود پیگیری های قانونی انجمن بلاکچین و نهادهای بین المللی اقدام خاصی انجام نشد و 
موفقیتی برای رفع انسداد این سرمایه ها به دست نیامد، اما حالا صرافی بترکس که سرمایه 
کاربران را مسدود کرده اعلام کرده که بر اساس قوانین اوفک قصد دارد تا سرمایه مشتریان 

کشورهای تحت تحریم را آزاد کند.
در همین خصوص، سپهر محمدی؛ رییس انجمن بلاکچین ایران گفت: صرافی بیترکس از 
اوفک استعلامی کرده و در آن اعلام شده که رفع مصادره بیت کوین ایرانیان و کشورهای 
تحت تحریم آمریکا بلامانع است و آنها شرایطی را به این دسته از مشتریان اعلام کردند تا 
دارایی آنها آزاد شود؛ مشتریان هر رمز ارزی که داشتند باید در یک صرافی دیگر کیف پولی 

را ایجاد کنند تا دارایی آنها از بیترکس به حساب دیگر منتقل و پرداخت شود.
صرافی بیترکس به عنوان یکی از بزرگترین صرافی های ارزهای رمزنگاری شده به کاربران 
ایرانی که حساب آنها به دلیل تحریم های ایالات متحده آمریکا مسدود شده است، ایمیلی 
را ارسال کرده و در آن شرایط آزادسازی دارایی های مصادره  شده )بیت کوین( ها را اعلام 
کرده که بر اساس آن، این مشــتریان باید دارایی های خود را به یک صرافی یا کیف پول 
دیگر منتقل کنند تا دارایی آنها از مسدودی خارج شود؛ البته بیترکس تاکید کرده که این 
احتمال وجود دارد که عملیات برداشت دارایی ها علاوه بر روش های اعلام شده نیاز به یک 

سری از فرآیندهای تایید هویت اضافه داشته باشد.

کاهش ۹5 درصدی فیشینگ با فعال شدن 
رمزهای یکبار  مصرف

 بیت کوین مصادره شده ایرانیان
 آزاد می شود


